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Plenarno zasedanje v Strasbourgu, 8.
do 11. februar 2010
Evropski parlament se bo na svojem februarskem zasedanju posvetil več
pomembnim temam, med katerimi bo prav gotovo izstopala izvolitev nove Evropske
komisije. V torek, 9. februarja, zgodaj popoldne bo tako znano, ali bo vajeti v
Berlaymontu prevzela ekipa z dosedanjim predsednikom Evropske komisije Josejem
Manuelom Barrosom na čelu. Evropski poslanci bodo glasovali tudi o sporazumu, ki
bi dopuščal posredovanje evropskih bančnih podatkov ZDA v okviru omrežja SWIFT.

Na naši spletni strani vas bomo redno obveščali tako o zgoraj omenjenih glasovanjih kot
tudi o drugi razpravah, ki so na dnevnem redu februarskega plenarnega zasedanja.
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Napovednik zasedanja - Strasbourg, 8. do 11. februar
2010

Izvolitev nove Komisije

V torek popoldne je na dnevnem redu še zadnje dejanje v postopku imenovanja nove
Evropske komisije. Poslanci bodo namreč glasovali o predlogu njene sestave, ki ga lahko
potrdijo ali zavrnejo. Poleg izvolitve kolegija komisarjev pa bo Parlament glasoval še o
novem medinstitucionalnem sporazumu ter o resolucijah političnih skupin glede njihovih
stališč do programa Komisije.

Kandidatke za članstvo: pot v EU vodi prek reform

Parlament bo v sredo dopoldne razpravljal in glasoval o treh poročilih o napredku kandidatk
za članstvo Hrvaške, Nekdanje jugoslovanske republike Makedonije in Turčije na poti
približevanja Uniji. Glede obeh kandidatk z Zahodnega Balkana bo mnenje, podobno kot v
odboru za zunanje zadeve, najverjetneje pozitivno. Glede Turčije pa bodo poslanci najbrž
izpostavili dejstvo, da je pri izpolnjevanju københavnskih meril dosegla le delni napredek.

Začasni sporazum SWIFT

Evropski poslanci bodo v četrtek odločali o končnem statusu začasnega sporazuma o
posredovanju bančnih podatkov evropskih državljanov ameriškim pravosodnim organom, ki
ga je Svet EU sklenil z ZDA pred devetimi meseci. Zavrnitev bi pomenila, da je dokument
za Unijo pravno ničen, kar predlaga tudi matični odbor.

Uporaba telesnih skenerjev na letališčih

Parlamentarci bodo s predstavniki Sveta in Komisije v sredo popoldne razpravljali o
možnostih uvedbe telesnih skenerjev na evropskih letališčih. Ukrep bi lahko bil ena od
posledic nedavnega poskusa terorističnega napada na poletu iz Amsterdama v Detroit.
Komisija pa naj bi kmalu izdala oceno učinka uvedbe takšnega ukrepa.

Resolucije o Haitiju, Iranu in Jemnu

V sredo bo Evropski parlament sprejemal tri resolucije o aktualnih zunanjepolitičnih
vprašanjih, o katerih so poslanci sicer razpravljali že na januarskem zasedanju.

Sredstva iz regionalnih skladov za izboljšanje stanovanjskih razmer marginaliziranih
skupnosti

Uredba, o kateri bo Parlament odločal v četrtek, predvideva novo možnost sofinanciranja
stanovanjskih gradenj za marginalizirane skupnosti tudi iz regionalnih skladov EU v vseh
državah članicah.

Preprečevanje poškodb z injekcijskimi iglami v bolnišnicah

Parlamentarci bodo prav tako v četrtek glasovali o okvirnem sporazumu med evropskimi
socialnimi partnerji za preprečevanje ostrih poškodb v bolnišnicah ter zdravstvenem
sektorju, ki predstavljajo eno najbolj pogostih in resnih tveganj za zdravstvene delavce po
Evropski uniji.

Resolucija o zaključkih københavnskega podnebnega vrha COP 15

Po januarski razpravi bodo evropski poslanci na tokratnem zasedanju v sredo glasovali o
resoluciji glede izida decembrskega vrha o podnebnih spremembah v Københavnu. Med
razpravo je bilo sicer slišati veliko kritik, da je sprejeti sporazum preveč ohlapen in zato
veliko razočaranje.
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Otvoritev plenarnega zasedanja EP v Strasbourgu:
glasovanje o novi Komisiji v središču

Predsednik Evropskega parlamenta Jerzy Buzek se je v svojem govoru na začetku
plenarnega zasedanja EP v Strasbourgu dotaknil jutrišnjega glasovanja o novi Evropski
komisiji, predsedniških volitev v Ukrajini in smrti nekdanje sodelavke v EP na Haitiju.

Predsednik je najprej izrazil svoje obžalovanje zaradi smrti Pilar Juárez Boal, vodje
delegacije Evropske unije na Haitiju, ki je izgubila življenje v nedavnem potresu na tem
karibskem otoku.

V zvezi z ukrajinskimi predsedniškimi volitvami je predsednik EP Jerzy Buzek pojasnil, da
so evropski poslanci, ki  so spremljali volitve, menili, da so te potekale v skladu s pravili,
čeprav je bilo nekaj pritožb. Buzek je izrazil prepričanje, da je "demokracija dobro zasidrana
v državi" in dodal, da se veseli dobrih delovnih odnosov med EU in Ukrajino. Razprava o
ukrajinskih volitvah je na dnevnem redu EP v sredo.

Buzek je še opozoril na torkovi ključni glasovanji o izvolitvi nove Evropske komisije in o
okvirnem sporazumu o sodelovanju med Komisijo in Parlamentom.

Poslanci so dnevni red zasedanja spremenili v dveh točkah. V torek popoldne se bo ob 15.
uri začela razprava o članicah območja evra, ki so se znašle v težavah, v sredo pa bodo
predvidene razprave o napredku Hrvaške, nekdanje jugoslovanske republike Makedonije in
Turčije na poti v EU združene v eno samo razpravo.
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Parlament izvolil novo Komisijo

Poslanci Evropskega parlamenta so na glasovanju v Strasbourgu s 488 glasovi za, 137 proti
in 72 vzdržanimi glasovi potrdili predlog sestave nove Komisije, ki jo bo tudi v tokratnem
petletnem mandatu vodil José Manuel Barroso. V kolegiju je skupaj s predsednikom 27
komisark in komisarjev iz vseh držav članic EU.

Politične skupine ELS, S&D in ALDE so Komisiji pred glasovanjem obljubile podporo,
medtem ko so skupine Zelenih/EFA, GUE/NGL in EFD napovedale, da predloga ne bodo
podprle. Skupina EKR se je ob glasovanju vzdržala.

Prejšnja Barrosova ekipa, ki je bila imenovana novembra 2004, je ob glasovanju v
Parlamentu dobila 449 glasov proti 149, 82 poslancev pa se je vzdržalo, kar je pomenilo
66-odstotno podporo poslancev. Tokrat je predlagano sestavo kolegija komisarjev podprlo
70 odstotkov poslancev, ki so oddali svoj glas.

"Začetek novega desetletja": razprava o novi Komisiji pred glasovanjem v Parlamentu

V torkovi dopoldanski razpravi je predsednik Parlamenta Jerzy Buzek dejal: "Prvič v svoji
zgodovini volimo novo Evropsko komisijo kot polnopravni so-zakonodajalci. To je začetek
novega desetletja, z novim načinom delovanja evropskih institucij."

Predsednik Komisije José Manuel Barroso pa je poudaril, da je odgovornost pred
Parlamentom ključnega pomena za demokratično legitimnost Parlamenta. Trenutne
razmere, še posebej gospodarska kriza, zahtevajo drzne poteze in močne evropske
institucije za spopadanje s temi izzivi. Dodal je še, da morata Parlament in Komisija s
skupnim delovanjem zagotoviti, da bo EU "več kot le vsota njenih sestavnih delov".

Joseph DAUL (ELS, FR) se je zavzel, da mora EU izražati vodilno vlogo na številnih
področjih, kot so ukrepi za zvišanje BDP, velikost trga in mednarodna pomoč. Po njegovem
mnenju pa Unija pri različnih vprašanjih, kot so Haiti, Iran, Afganistan, Jemen, Kuba
in čezatlantski odnosi, ni izpolnila pričakovanj, zato bi morali začeti izvajati ambiciozen
program za odpravo posledic teh odločitev. Zaključil je z mislijo, da mora politična usmeritev
Komisije odražati razmerje sil v Parlamentu.

Martin SCHULZ (S&D, DE) je bil kritičen, ker naj bi bili kandidati za komisarje med
predstavitvami "zavezani molčečnosti", ki jim jo je ukazal predsednik Barroso, da ne bi
izjavili česa narobe. Tisti, ki so se dejansko spustili v dialog s Parlamentom, kot so Michel
Barnier, Joaquin Almunia in Kristalina Georgijeva, so po njegovih besedah pridobili na
veljavi. Poudaril je, da mora Komisija delovati kot kolektivni organ, ne pa predsednikov
kabinet.

Guy VERHOFSTADT (ALDE, BE) je dejal, da je njegova skupina odgovorna, zato bo
podprla predlog, vendar ob upoštevanju določenih pogojev. Zavzel se je, da bi Komisija
postala "vodilna sila v Evropi, kar v zadnjih petih letih ni bila", ki bi delovala kolektivno ter
enotno in bi bila sposobna oblikovanja takšnih politik, da bi jih lahko podprle vse tri največje
politične družine, iz katerih prihajajo tudi komisarji. Predvsem pa se mora nova Komisija
"posvetiti svoji glavni nalogi: iskanju rešitve gospodarske krize in oblikovanju izvedljive
strategije za Evropo leta 2020. Ne poslušajte preveč držav članic."

Daniel COHN-BENDIT (Zeleni/EFA, FR) je poslanske kolege označil za "koalicijo
hinavcev", ker bodo številni glasovali za Komisijo, ki je v resnici ne podpirajo. Kandidati za
komisarje na predstavitvah niso pokazali niti vizije, niti ambicij, pa vendar jih bodo poslanci
podprli, ker "na koncu vsi minusi skupaj dajo plus". Napovedal je, da bo njegova skupina
glasovala proti predlogu, kar pa "ne pomeni, da so tisti, ki ne glasujejo za vas, proti Evropi".
Napovedal je podporo Komisiji ob posameznih vprašanjih, če bodo njeni predlogi šli v pravo
smer, na primer v boju proti podnebnim spremembam ter za večji nadzor finančnih trgov.

Jan ZAHRADIL (EKR, CZ): "Leta 2005 ste napovedali odpravo birokratskih ovir in
poenostavitev zakonodaje. Zakaj ne oživite te zamisli? Če boste pokazali, da ste reformist,
vas bomo podprli, če pa boste šli po starih, že uhojenih poteh, vam bomo odločno
nasprotovali."
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Lothar BISKY (GUE/NGL,DE): "Zaradi vaših neoliberalnih smernic ne boste dobili podpore
moje skupine in lahko pričakujete ostre, a poštene izmenjave mnenj z vašimi komisarji."

Nigel FARAGE (EFD, UK): "Pred nami je nova vlada Evrope, ki ji Lizbonska pogodba
daje izjemna pooblastila, vključno z možnostjo, da uporabi izredne pristojnosti in prevzame
upravljanje države članice, zdaj pa vodje velikih političnih skupin v Parlamentu zahtevajo,
da se ji moč še dodatno poveča! (...) Uboga Grčija je ujeta znotraj ekonomskih spon evra,
enaka usoda pa čaka tudi Španijo, Portugalsko in Irsko."
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Poslanci za večjo odzivnost in boljšo koordinacijo v
evroobmočju

Med torkovo razpravo so poslanci Evropskega parlamenta pozvali Komisijo in Svet naj
v luči trenutnih težav v območju skupne valute evro odločno ukrepata ter vzpostavita
bolj zavezujoče oblike gospodarskega usklajevanja med članicami območja in sprejmeta
pristop, ki bo v prihodnje zagotovil večjo odzivnost, da bi se tako omilile napetosti na
finančnih trgih.

V svojem nagovoru parlamentarcem o težavnem monetarnem, gospodarskem in socialnem
položaju v državah članicah evroobmočja je predstavnik španskega predsedstva Diego
López Garrido dejal, da so "javnoproračunski primanjkljaji neposredna posledica krize in
kasnejših obsežnih vladnih posegov na trgu, da bi preprečili zlom finančnega sistema".
Glede monetarnih težav pa je izrazil prepričanje, da je "Evropska unija, kljub napetostim na
borznih trgih, ustrezno ukrepala. Spodbude, ki jih izvajamo, je treba ohraniti."

Komisar Joaquin Almunia je izrazil podporo Komisije načrtu, ki ga je sprejela grška
vlada in dodal: "Določena tveganja glede programskih ciljev in srednjeročnega fiskalnega
prilagajanja sicer obstajajo. Makroekonomski scenarij pa je optimističen, vključno s
prizadevanji za preprečevanje izogibanja obdavčevanju med gospodarsko krizo." Zavzel se
je še, da bi evropski statistični urad Eurostat dobil pristojnost revizije statističnih podatkov
držav članic in zaključil z ugotovitvijo, da države članice ne morejo računati na brezpogojno
podporo in morajo, konkretno Grčija, pokazati, da si prizadevajo za izboljšanje.

Predstavniki poslanskih skupin

Corine Wortman-Kool (ELS, NL) je izrazila polno podporo svoje skupine pristopu
Komisije do Grčije, četudi ukrepanje zamuja za več mesecev. Težave, ki trenutno
pestijo evroobmočje, zahtevajo nujno in dosledno ukrepanje ter tesnejše usklajevanje
gospodarskih politik.

Udo Bullman (S&D, DE) je bil mnenja, da je strateški cilj za leto 2020, kot ga je predstavil
Barroso, "dokaj redka juha", ki bi jo bilo treba "zgostiti" z več usklajevanja. Države članice
je pozval, naj se ne prepustijo paniki, hkrati pa ne bi smele popustiti v prizadevanjih za
modernizacijo. Izrazil je prepričanje, da bo grški finančni minister dobro opravil svoje delo,
vendar pa bi se EU morala znati braniti pred napadi s trgov z nekonvencionalnimi orodji.

Guy Verhofstadt (ALDE, BE) je prepričan, da je "bila naša taktična in strateška napaka
v tem, ker nismo že takoj posredovali in smo od samega začetka imeli napačen pristop".
Kritično je izpostavil "pomanjkanje doslednosti, samozavesti in solidarnosti" ter poudaril, da
Evropa ne potrebuje Mednarodnega denarnega sklada za reševanje težav evroobmočja.

Pascal Canfin (Zeleni/EFA, FR) je opozoril, da je Španija do nedavnega izpolnjevala vsa
merila pakta stabilnosti, nato pa je dopustila "eksplozijo javnega dolga" in je dve leti kasneje v
nezavidljivem položaju z visoko stopnjo brezposelnosti. "Merila za stabilnost so pomembna,
a ne zadostna. Če na pakt gledamo preozko, tvegamo nevarnost, da spregledamo celotno
sliko, kar ne bomo opazili približevanja naslednje krize," je dejal Canfin.

Key Swinburne (EKR, UK) je menila, da so špekulacije z državnimi dolgovi povzročile
izpostavljenost Unije ob krizi. Evropska centralna banka bi morala imeti pregled nad skupno
zadolženostjo in pripraviti trajnostno strategijo glede zapadlosti kreditov.

Nikolaos Chountis (GUE/NGL, EL) je izrazil prepričanje, da bi bilo treba preučiti sedaj
veljavne modele kriznega ukrepanja in jih se jim za v prihodnje dosledno odreči. Meni, da
je eden od vzrokov za krizo - ki ni le grška, temveč je kriza celotnega evroobmočja - tudi
Lizbonska strategija.

"V Grčiji in v celotni Evropi se kuha katastrofa," je prepričan Nikolaos Salavrakos (EFD,
EL), ki se ne strinja s pogledi predsednika Komisije Barrosa, da bodo države članice
vzpostavile tesnejše ekonomske, socialne in zaposlitvene vezi. Sam namreč meni, da na
trgih dejansko vleče poteze kapital, ki brez oklevanja pretaka dobičke in tako dodatno
spodbuja špekulacije.
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Kandidatke za članstvo: pot v EU vodi prek reform

Parlament je v sredo razpravljal in glasoval o treh poročilih o napredku kandidatk za članstvo
Hrvaške, Nekdanje jugoslovanske republike Makedonije in Turčije na poti približevanja Uniji.
Glede obeh kandidatk z Zahodnega Balkana je mnenje pozitivno, pri Turčiji pa so poslanci
izpostavili dejstvo, da je pri izpolnjevanju københavnskih meril dosegla le delni napredek.

Vse tri kandidatke morajo nadaljevati zastavljene reforme za izpolnitev meril, ki jih za
članstvo postavlja EU. Odprta vprašanja še vedno ostajajo pravna država, svoboda
izražanja, dobrososedski odnosi, odnos do manjšin, pravice žensk ter boj proti korupciji in
organiziranemu kriminalu.

Hrvaška

Poročilo, ki ga je pripravil poslanec Hannes Swoboda (S&D, AT) in ga je Parlament
podprl z 582 glasovi za, 24 proti in 37 vzdržanimi glasovi, ugotavlja, da bi bila lahko
pristopna pogajanja Unije s Hrvaško uspešno zaključena v letu 2010, kar bi ostalim državam
Zahodnega Balkana dalo pozitivno spodbudo za integracijske procese.

Resolucija opozarja Hrvaško, da mora okrepiti delovanje državne uprave, odločneje izvajati
reformo sodstva ter se jasno postaviti zoper korupcijo in organizirani kriminal. Prav tako
mora polno sodelovati z Mednarodnim sodiščem za vojne zločine na območju nekdanje
Jugoslavije in omogočiti dostop do vseh dokumentov, ki jih zahteva sodišče. Gre predvsem
za tako imenovane topniške dnevnike iz časa operacije Nevihta, ki je potekala avgusta leta
1995.

Dokument omenja podpis sporazuma o arbitraži med Slovenijo in Hrvaško, ki je omogočil
zagon za odprtje preostalih poglavij in hiter napredek pogajanj. Parlament pozdravlja
ratifikacijo sporazuma v hrvaškem parlamentu in upa, da bo to v bližnji prihodnosti storil tudi
slovenski parlament. V razpravi so to dejstvo omenili številni poslanci.

Parlamentarci še pozivajo Svet EU, naj se čim prej odloči za odprtje pogajanj o poglavju
številka 23 (Sodstvo in temeljne svoboščine); Hrvaška je od skupno 35 pogajalskih poglavij
doslej odprla 28 in jih 17 tudi začasno zaprla.

Nekdanja jugoslovanska republika Makedonija

Poročilo poziva Svet EU, naj na marčnem vrhu brez odlašanja sprejme priporočilo Komisije
o začetku pogajanj s to državo. Ob tem pozdravlja sporočila nove grške vlade, da naj bi bilo
leto 2014 simboličen in spodbuden datum za vstop vseh držav Zahodnega Balkana v Unijo.
Dokument so poslanci sprejeli s 548 glasovi za, 45 proti in 35 vzdržanimi glasovi.

Poročevalec o napredku Makedonije pri vstopanju v EU, slovenski poslanec Zoran Thaler
(S&D), je v svojem nastopu poudaril, da so oblasti v Skopju lani obravnavale in izpolnile
ključne prednostne naloge partnerstva za pristop ter vse pogoje za vizumsko liberalizacijo.
Država tudi dobro sodeluje v regionalnih pobudah in s haaškim sodiščem:

"Kaj želimo v Parlamentu doseči z resolucijo, z mojim poročilom o napredku Makedonije?
Predvsem želimo pomagati. Želimo pomagati Makedoniji, da stopa po poti stabilnosti v
Evropski uniji. Treba se je zavedati, da je to edina republika bivše Jugoslavije, ki se je uspela
izogniti Miloševićevim vojnam. Drugič, želimo pomagati naši članici Grčiji in s tem celotni
Evropski uniji. Kajti moramo se zavedati, državi gre približno toliko dobro, kot gre njenim
sosedam. To je empirično dejstvo, ki se ga da dokazati. Zato vabim naše prijatelje, našo
članico Grčijo, naj skupaj z vlado v Skopju reši ta problem in svobodno zadiha proti severu.
Postane iskren, pošten, širokogruden voditelj, mentor in sponzor Balkana. To današnji
Balkan potrebuje. (...) Moramo se zavedati, da je Balkan kot vožnja s kolesom. Dokler se
premika, dokler gre naprej, je relativno vse v redu. Če se ustavi, če je blokiran, če pride v
pat pozicijo, pademo, vsi skupaj pademo. Takrat pade mir, stabilnost, varnost in socialna
kohezivnost."
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Glede imena države resolucija poziva vladi v Skopju in Atenah, da naj okrepita prizadevanja
na najvišji ravni za oblikovanje vzajemno zadovoljive rešitve tega vprašanja, pri čemer bi
jima morala pomagati tudi Unija. Poslanci pozdravljajo novo, pozitivnejše vzdušje v odnosu
med vladama obeh držav, še posebej nedavni sestanek obeh premierjev.

Makedonske oblasti morajo sicer storiti še več pri reformi javne uprave in sodstva, boju proti
korupciji in zagotavljanju pravic žensk ter narodnostnih manjšin.

Turčija

Resolucija, ki jo je Parlament sprejel z veliko večino ocenjuje, da je Turčija leta 2009 v
pogajanjih o članstvu dosegla le delni napredek. Poslanci vnovič opozarjajo, da je bil začetek
pogajanj leta 2005 le izhodiščna točka dolgotrajnega procesa z negotovim koncem.

V poročilu, ki ga je pripravila Ria Oomen-Ruijten (EPP, NL), so kot ovire izpostavljeni
neizpolnjevanje (že četrto leto zapored) ankarskega protokola o plovbi in preletu ciprskih
letal, prepoved kurdske stranke DTP in razveljavitev zakonodaje, ki omejuje pristojnosti
vojaških sodišč. Poslanci zato znova opozarjajo na nujno potrebo po znatni spremembi
ustave, s katero bi postavili varstvo človekovih pravic in temeljnih svoboščin v središče
države in družbe.

Ankara bi morala bolje izvajati obstoječo zakonodajo o pravicah žensk, preprečevanju
diskriminacije, svobodi veroizpovedi, svobodi govora, prepovedi mučenja in boju proti
korupciji. Oblasti bi morale tudi okrepiti prizadevanja za izpolnjevanje københavnskih meril.

Dokument še poziva Turčijo, naj konkretno prispeva k celoviti rešitvi ciprskega vprašanja,
ki bi morala temeljiti na federativni ureditvi države in enakopravnosti obeh skupnosti na
otoku. Pozitivna poteza, ki bi po mnenju poslancev ustvarila boljše pogoje za pogajanja,
bi bil takojšen umik turške vojske z zasedenega severnega dela Cipra in rešitev vprašanja
naseljevanja turških državljanov na tem območju.

Turčija je sicer doslej v pogajalskem procesu odprla 12 od 35 poglavij.
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Enakopravnost spolov: boj proti nasilju nad ženskami
in očetovski dopust

Evropski parlament v svojem poročilu o stanju na področju enakosti spolov za leto 2009
poziva države članice, naj okrepijo prizadevanja v boju proti nasilju nad ženskami, zahteva
ureditev vprašanja očetovskega dopusta na evropski ravni in spremembe zakonodaje o
enakem plačilu.

Poročilo na lastno pobudo, ki ga je pripravil Marc Tarabella (S&D, BE), so poslanci v sredo
podprli s 381 glasovi za, 253 proti in 31 vzdržanimi glasovi.
Odprava nasilja nad ženskami
Parlament poziva Komisijo, naj začne s pripravo predloga splošne direktive o preprečevanju
in boju proti vsem oblikam nasilja nad ženskami, še zlasti proti trgovini z njimi.
Poslanci opozarjajo, da tovrstno nasilje ostaja velik problem, saj statistike kažejo, da je
približno petina do četrtina odraslih žensk v EU žrtev fizičnega nasilja, več kot desetina
pa žrtev spolnega nasilja. Komisijo zato vnovič pozivajo, naj v naslednjih petih letih
razglasi evropsko leto boja proti nasilju nad ženskami. Parlamentarci tudi podpirajo predloge
španskega predsedstva za začetek evropskega mandata za zaščito žrtev spolnega nasilja
in vzpostavitev skupne telefonske številke za pomoč žrtvam po vsej Evropski uniji.
Spolne in reproduktivne pravice
Priznanje polne fizične in spolne avtonomije žensk je predpogoj za vsako uspešno politiko,
ki se bori proti nasilju nad ženskami. Parlament zato vztraja, da morajo ženske imeti nadzor
nad svojimi spolnimi in reproduktivnimi pravicami, zlasti prek enostavnega dostopanja do
kontracepcije in splava ter tudi z brezplačnim svetovanjem o splavu.
Trgovina z ljudmi
Doslej je konvencijo Sveta Evrope o ukrepanju proti trgovini z ljudmi, ki je najmočnejši
evropski pravni instrument v boju proti tej sodobni obliki suženjstva, ratificiralo le 16 članic
Unije. Poslanci zato pozivajo države članice, ki tega še niso storile (Češka, Estonija, Finska,
Grčija, Irska, Italija, Litva, Madžarska, Nemčija, Nizozemska in Švedska), naj konvencijo
  nemudoma ratificirajo.
Pravica do očetovskega dopusta
Na ravni Evropske unije obstajata direktiva o porodniškem dopustu in direktiva o
starševskem dopustu, še vedno pa ni zakonodaje s področja očetovskega dopusta.
Resolucija poziva Komisijo, naj podpre vse ukrepe za očetovski dopust na evropski ravni,
pri čemer parlamentarci menijo, da je treba porodniški dopust združiti z očetovskim, da bi
bile ženske bolj zaščitene na trgu dela.
Parlament še obžaluje, da se okvirni sporazum socialnih partnerjev o starševskem dopustu
iz julija 2009 ne loteva vprašanja plačanega dopusta, ki bi lahko odločilno vplival na
uresničevanje enakosti spolov.
Enako plačilo
Poslanci obžalujejo, da Komisija še ni predložila novega zakonodajnega predloga o reviziji
obstoječe zakonodaje na področju uporabe načela enakega plačila za moške in ženske,
zato jo Komisijo poziva, naj predlog kar najhitreje pripravi.
Ravnotežje na vodilnih položajih
Države članice in socialni partnerji bi morale dati prednost temu, da bi ženske in moški bolj
uravnoteženo zasedali odgovorne položaje v podjetjih in političnih organih, menijo evropski
poslanci. V zvezi s tem vnovič pozdravljajo odločitev norveške vlade, da poveča število
žensk v odborih zasebnih in javnih družb na vsaj 40 odstotkov ter pozivajo Komisijo in države
članice, naj to pobudo obravnavajo kot pozitiven zgled ter začnejo delovati v tej smeri.
Parlament še meni, da bi morala sestava Komisije bolj odražati raznolikost evropskega
prebivalstva, vključno z vidikom spolov. Članice Unije zato poziva, naj v prihodnje pri
imenovanju kandidatov predlagajo po enega kandidata za vsak spol ter tako omogočijo
sestavo bolj reprezentativne Komisije.
Pripadnice manjšin in priseljenke
Pripadnice manjšin, zlasti Romke, redno doživljajo različne oblike diskriminacije na podlagi
rase in spola, zato bi morali nacionalni organi za enakost ustrezno obravnavati pojava
večplastne diskriminacije ali diskriminacije s prepletenimi učinki. Parlament ob tem poziva
nacionalne organe za enakost, naj uvedejo integriran pristop ter s tem izboljšajo svoj odziv
na primere večplastne diskriminacije in njihovo obravnavo.
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Na koncu poslanci še pozivajo članice, naj za lažje vključevanje migrantk v družbo zagotovijo
socialno varnost delavkam v sektorju hišnih opravil in v drugih sektorjih, kjer ta ni zadostna,
ter jim zagotovijo dostop do izobraževanja, zlasti poklicnega usposabljanja in učenja jezika
države gostiteljice.
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Izboljšanje stanovanjskih razmer marginaliziranih
skupin prebivalstva

Uredba, ki jo je Parlament v sredo sprejel s 588 glasovi za, 57 proti in 16 vzdržanimi glasovi,
predvideva novo možnost sofinanciranja stanovanjskih gradenj za socialno ogrožene
skupine prebivalstva tudi iz regionalnih skladov EU v vseh državah članicah.

Doslej je bilo tovrstno financiranje iz Evropskega sklada za regionalni razvoj (ESRR)
mogoče le v 12 novih državah članicah, ki so vstopile v Unijo leta 2004 in 2007. Spremenjena
uredba pa bo omogočala vsem 27 članicam, da uporabijo sredstva iz sklada in drugih
virov za obnovo ali gradnjo stanovanjskih hiš za ogrožene skupine, bodisi v mestih ali na
podeželju. EU je že lani spremenila nekatera določila uredbe o skladu, ki zdaj omogoča tudi
financiranje izboljšav energetske učinkovitosti stanovanjskih zgradb.
Največja socialno ogrožena skupnost v Evropi so Romi, s spremenjeno uredbo pa bodo
lahko države članice financirale obnovo njihovih domovanj tudi iz regionalnih skladov.
Zakonodaja sama sicer ne opredeljuje pojma "marginalizirana skupnost" in ne določa
enotnih meril za upravičenost do pomoči - ta merila so v pristojnosti držav članic.
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SWIFT: poslanci zaskrbljeni glede varstva podatkov

V razpravi o začasnem sporazumu o posredovanju bančnih podatkov evropskih državljanov
ameriškim pravosodnim organom prek sistema SWIFT, ki je bila na dnevnem redu v sredo
popoldne, je večina predstavnikov političnih skupin večkrat izrazila zaskrbljenost zaradi
pomanjkljivega varstva osebnih podatkov ter pravnih posledic, ki bi jih prinesel sporazum.

Predstavnik ELS, največje politične skupine v Parlamentu, je dejal, da je Svet ob tem
vprašanju sicer povlekel nekaj ohrabrujočih potez, vendar je bilo to tudi vse. Skupine S&D,
ALDE, Zeleni/EFA in GUE/NGL so se jasno izrekle proti sklenitvi sporazuma, skupina EKR
pa bi želela več časa za razmislek. Glasovanje o predlogu bo v četrtek opoldne.
Poročevalka Jeanine Hennis-Plasschaert (ALDE, NL) se strinja, da je uporaba finančnih
podatkov nujna v boju proti terorizmu, vendar pa po njenem mnenju Svet glede varovanja
teh podatkov ni bil dovolj odločen. Obžalovala je, ker evropske službe za zbiranje finančnih
informacij "še naprej delajo usluge ZDA, vendar ne dobijo nič v zameno". Prepričana je
tudi, da določila o prenosu in shranjevanju podatkov, ki jih predvideva sporazum, niso
sorazmerna.
Predstavnik španskega predsedstva, notranji minister Alfredo Pérez Rubalcaba, je dejal,
da je sporazum "dragocen instrument, ki bo v pomoč pri preprečevanju terorističnih
napadov". Besedilo naj bi vsebovalo zagotovila za uspešno varovanje podatkov, izrazil pa
je tudi željo, da bi Parlament in Svet sklenila medistitucionalni sporazum, ki bi poslancem
olajšal dostop do zaupnih dokumentov. Ob koncu razprave je minister poudaril, da ne more
predlagati novega začasnega sporazuma, želi pa si spet nastopiti pred poslanci čez nekaj
mesecev, ko bo lahko poročal o pogovorih z ameriškimi oblastmi in si zato si želi več časa.
Komisarka za notranje zadeve Cecilia Malmström je ocenila, da sporazum ne bi koristil
le ZDA, temveč vsem stranem, kar je pokazalo tudi posebno poročilo, ki ga je za Komisijo
pripravil Jean-Louis Bruguière, nekdanji sodnik z izkušnjami v boju proti terorizmu. Poročilo
naj bi potrdilo, da je sporazum koristen pri zbiranju podatkov v boju proti terorizmu, zavrnitev
predloga v Parlamentu pa bi pomenila "grožnjo za varnost evropskih državljanov".
Predstavniki političnih skupin
"Zavzemamo se tako za varnost, kakor tudi za državljanske svoboščine in varstvo podatkov,"
je v imenu svoje skupine povedal Ernst Strasser (ELS, AT). "EU ima z ZDA dober partnerski
odnos, ampak način, kako smo dobili to besedilo, se nam ne zdi razumen in je nesprejemljiv.
Svet je sicer povlekel nekaj ohrabrujočih potez, vendar je bilo to tudi vse"
Martin Schulz (S&D, DE) meni, da je bil podpis sporazuma "napaka vlad članic Unije, ki
so mislile, da jim ga bo uspelo spraviti skozi brez kritik, čeprav krši temeljne pravice (...)
Kakšno bo shranjevanje podatkov, kako bo urejen dostop, kdaj bodo podatki izbrisani? Gre
preprosto za slab sporazum, ki ga ne smemo podpisati."
Sophia In't Veld (ALDE, NL) je odločitev o sporazumu SWIFT označila kot eno ključnih za
Parlament in pri tem ne sme biti dvomov, da bi lahko šlo za varnostno luknjo: "Podpremo
lahko samo bistvo sporazuma in postopke, ki jih predvideva, vendar pa so odgovori, ki nam
jih daje Svet, nezadostni. Naši volivci imajo pravico vedeti, da jemljemo vprašanje varstva
podatkov zelo resno in ne potrjujemo odločitev Sveta kar avtomatično."
"Začasni sporazum moramo zavrniti, ne pa samo preložiti glasovanje," je prepričana
Rebecca Harms (Zeleni/EFA, DE): "Ne smemo podpreti sporazuma, če smo tolikokrat
ponovili, da pomeni kršitev naše zakonodaje. Sramotno je tudi, da Svet ni pripravljen na
konstruktiven dialog z nami, ameriški kolegi pa so."
Timothy Kirkhope (EKR, UK) je izrazil jezo zaradi načina, kako se Svet obnaša do
Parlamenta: "Naša pravica do soglasja ne sme biti zlorabljena za dajanje alibija za nazaj.
Od Sveta in Komisije končno dobili zagotovila glede varstva podatkov, vendar zdaj rabimo
mi več časa pred nadaljevanjem postopka."
Lothar Bisky (GUE/NGL, DE) je poudaril, da je bil sporazum sprejet na sumljiv način,
izvajanje pa je hotelo zaobiti Parlament: "Od nas se je pričakovalo, da bomo kar prikimali
Mali Sestri Velikega Brata - gospa Clinton je namreč prepričana, da nas lahko pregovori o
zadevi, pri kateri sicer nasprotujemo svojim lastnim vladam."
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Preprečevanje poškodb z injekcijskimi iglami v
bolnišnicah

Parlament je v četrtek z veliko večino sprejel resolucijo o okvirnem sporazumu med
evropskimi socialnimi partnerji za preprečevanje ostrih poškodb v bolnišnicah ter
zdravstvenem sektorju, ki predstavljajo eno najbolj pogostih in resnih tveganj za zdravstvene
delavce po Evropski uniji.

Strokovnjaki ocenjujejo, da se v evropskih bolnišnicah vsako leto zgodi več kot milijon
poškodb z injekcijskimi iglami. Pri tovrstnih poškodbah se lahko prenese več kot 20
življenjsko nevarnih virusov, med drugim hepatitis B, hepatitis C in HIV. Pobudo, da bi
problem omejili tudi s predpisom o zaščiti zdravstvenih delavcev, je Evropski parlament
predstavil že večkrat, najobširneje s posebno resolucijo julija 2006. Tokratno resolucijo sta
v imenu odbora za zaposlovanje in socialne zadeve predlagali poslanki Elisabeth Lynne
(ALDE, UK) in Pervenche Bérès (S&D, FR).
Komisija je oktobra 2009 predstavila predlog direktive sveta o izvajanju okvirnega
sporazuma, ki sta ga julija sklenila evropska socialna partnerja za bolnišnični in zdravstveni
sistem, HOSPEEM (Evropsko združenje delodajalcev v bolnišnicah in zdravstvenem
sektorju) in EPSU (Evropska federacija sindikatov javnih uslužbencev).
Poslanci podpirajo sporazum ter izvajanje ukrepov, ki jih predvideva zakonodajni predlog.
Prepričani so, da bo začetek veljavnosti sporazuma pomemben prispevek k zaščiti zdravja
in varnosti delavcev v bolnišnicah ter zdravstvu, hkrati pa se zavzemajo, da je državam
članicam in socialnim partnerjem treba dati proste roke ter jih spodbuditi, naj sprejmejo
dodatne ukrepe, ki bi bili ugodnejši za delavce v tem sektorju.
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Evropski poslanci zavrnili sporazum o SWIFT

Na četrtkovem glasovanju evropski poslanci niso dali soglasja k sklenitvi začasnega
sporazuma o posredovanju bančnih podatkov prek sistema SWIFT ameriškim pravosodnim
oblastem, ker niso zadovoljni z njegovimi določili o zasebnosti, sorazmernosti in
recipročnosti. Besedilo, ki so ga sklenile ZDA in 27 članic Unije je tako pravno nično,
Parlament pa zahteva pogajanja o novem sporazumu.

Resolucijo o zavrnitvi sporazuma je Parlament sprejel s 378 glasovi za, 196 proti in 31
vzdržanimi glasovi. Od Komisije in Sveta zahteva začetek pogajanj za sklenitev novega,
dolgoročnega sporazuma z Združenimi državami, ki mora upoštevati določila Lizbonske
pogodbe in Listine EU o temeljnih pravicah.
Pred tem je Parlament zavrnil predlog skupin ELS in EKR o preložitvi glasovanja. Ta predlog
je podprlo 290 poslancev, 305 jih je bilo proti, 14 pa se jih je vzdržalo.
"Svet ni bil dovolj odločen pri vprašanju varstva podatkov," je prepričana poročevalka
Jeanine Hennis-Plasschaert (ALDE, NL), ki meni, da določila začasnega sporazuma o
prenosu in shranjevanju podatkov niso sorazmerna glede na stopnjo varnosti, ki naj bi jo
zagotavljali ti posegi.
Pravna podlaga za izmenjavo finančnih podatkov med EU in ZDA z namenom boja proti
terorizmu tako ostaja sporazum o vzajemnem pravnem sodelovanju, ki omogoča izmenjavo
v skladu z nacionalnimi zakonodajami držav članic.
Evropska komisija je v četrtek napovedala, da bo v prihodnjih tednih oblikovala pogajalske
smernice za sklenitev dolgoročnega sporazuma, ki naj bi upoštevale pripombe Parlamenta
in Sveta ter zagotavljale varstvo zasebnosti in varovanje podatkov.
Podatki o državljanih EU - predmet skupne zakonodaje
Evropski parlament je 17. septembra 2009 je sprejel resolucijo, s katero je zahteval, da
naj sporazuma v celoti spoštuje pravice državljanov EU glede varovanja njihovih osebnih
podatkov, ki naj se zbirajo le v namen boja proti terorizmu, ob tem pa je treba doseči pravo
ravnotežje med varnostnimi ukrepi in zaščito državljanskih svoboščin.
Resolucija še zahteva, da naj se ob tem uporabljajo enaki pravni mehanizmi, kot veljajo
za shranjevanje podatkov v EU, vključno z odškodninami v primeru nezakonite obdelave
podatkov.
Ozadje
Julija 2009 so mediji razkrili, da naj bi se EU in ZDA zaradi sprememb v strukturi
sistema SWIFT pogajali o novem sporazumu glede izmenjave podatkov. Družba je namreč
vzpostavila nov center za shranjevanje podatkov iz Evrope v Švici, kar pomeni, da so odslej
podatki o evropskih transakcijah shranjeni na "stari celini", medtem ko so bili prej tudi na
zrcalnih strežnikih v ZDA.


